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D et är tuffa tider för svensk skola. Precis 
som alla andra delar av samhället påverkas 
skolan av omvärlden och det ekonomiska 
läget.

– Det är klart att vi har märkt av in
flationen. Precis som alla andra har vi ökade kostnader för 
lokalhyra, el, skolmat och så vidare. I det här läget gäller det 
verkligen att prioritera rätt saker, att fråga sig vad som är 
viktigast för eleverna. Och det är alltid deras lärare, säger 
Kerstin Wirstedt, Sverigechef för Kunskapsskolan.

Styrelseordförande Cecilia Carnefeldt instämmer och menar 
att fokus för verksamheten nu ska ligga på kärnuppdraget.

– Det är viktigt att vi prioriterar så att vi säkerställer 
kvaliteten. Eleverna ska inte påverkas när allt har blivit 
dyrare, så det vi kan avvakta med är vissa utvecklingsprojekt 
och olika investeringar. Det är också ännu viktigare att vi 
är förutseende och långsiktiga i vår planering, säger Cecilia 
Carnefeldt. 

Medan flera kommuner redan varslat om minskad beman
ning finns inga sådana planer inom Kunskapsskolan.

– Vi har en organisationsmodell som vi tror på och som är 
anpassad efter vårt arbetssätt på grundskolan och gymnasiet. 
Den ändrar vi inte på, inte ens i tuffa tider.  

Grund bemanningen är utformad efter hur många elever 
vi har och hur vi jobbar, inte hur hög skolpengen är, säger 
Kerstin Wirstedt.

Hon tror att Kunskapsskolan har en större vana än många 
kommuner att anpassa sin organisation när elevantalet ökar 
eller minskar. Det kan vara en fördel när ekonomin sätter 
press på verksamheten.

– Vi har alltid anpassat oss efter elevantalet och det 
kommer vi att fortsätta göra. Det är en viktig del i hur vi 
organiserar oss. Men vi ändrar inte vår pedagogiska modell. 
Den är ju själva anledningen till att vi finns, säger hon.

Fokus det kommande året är att behålla den höga kvaliteten 
i elevernas undervisning och fortsätta utveckla den, bland 
annat genom att prioritera medarbetarna. 

Kunskapsskolan ligger redan idag bra till när det gäller med
arbetarnas lönenivåer. Det beror bland annat på ett långsik
tigt arbete med att matcha lägeskommunernas medellöner 
för respektive yrkesgrupp på grundskolan och gymnasiet.

– Även framåt ska vi försäkra oss om att vi har rätt löne
nivåer för våra kompetenta medarbetare, säger Kerstin 
Wirstedt, och lägger till att det också är viktigt att fortsätta 
jobba med kompetensutveckling. 

intervju | kunskapsskolans sverigechef kerstin wirstedt och styrelseordförande cecilia carnefeldt xxxxx | xxxxxx

Skolan ännu 
viktigare i oroliga tider

Efter pandemin startade ett krig i Europa med ett spänt världsläge som följd. 
Kunskapsskolans Sverigechef Kerstin Wirstedt samtalar med Kunskapsskolans 

styrelseordförande Cecilia Carnefeldt om skolans roll i en orolig omvärld.
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Ett annat prioriterat område kopplat 
till medarbetarna handlar om att öka 
andelen legitimerade och behöriga 
 l ärare. Ett område som Kunskaps
skolan och många andra friskolor 
återkommande kritiserats för.

– Vi har hittills inte lyckats få 
upp  behörigheten tillräckligt och nu 
kommer vi att fokusera särskilt på den 
frågan. Det handlar både om att stötta 
de medarbetare som kanske saknar 
några högskolepoäng för att bli klar 
med sin utbildning och att anstränga 
oss mer när vi nyrekryterar. Om andra 
huvudmän tvingas varsla behöriga 
lärare är vår ambition att ta vara på 
kompetens som finns där ute, säger 
Kerstin Wirstedt. 

Hon menar att behörigheten är en 
avgörande faktor för god undervis
ningskvalitet samt att ökad behörighet 
också är positivt för lärarnas arbets
miljö och det kollegiala samarbetet. 
Arbetsbelastningen påverkas dessutom 
positivt, bland annat genom att fler 
kan sätta betyg. 

– Vi vill att våra grund och gymna
sieskolor ska vara ett attraktivt val för 
legitimerade och behöriga lärare, att 
de ska välja oss för vårt arbetssätt och 
för att vi erbjuder konkurrenskraftiga 
villkor, säger Kerstin Wirstedt. 

För första gången sedan 2015 startar 
Kunskapsskolan hösten 2023 en ny 
skola på en ny ort, Kunskapsskolan 
Motala. För två år sedan öppnade den 
första förskoleklassen och lågstadiet, 
på Kunskapsskolan Borås. Det uttalade 
målet har varit att de kommande åren 
öppna fler nya enheter och utöka med 
F-3 på fler skolor. 

Har Kunskapsskolans expansions
planer förändrats något med  
anledning av det ekonomiska läget?

– Vi vill naturligtvis kunna erbjuda 
vår pedagogik och vårt arbetssätt 
till fler och  i nuläget har ingen 
beslutad etablering påverkats. Istället 
fortsätter vi att jobba med att skapa 
förutsättningar för nya skolor och 
årskurser, säger Cecilia Carnefeldt, som 

gärna lyfter satsningen i Borås.  
– Det är glädjande att se hur bra vår 

första F3 verksamhet fungerar. Nu vill 
vi gärna utöka fler av våra grundskolor 
med de lägre årskurserna, säger Cecilia 
Carnefeldt. 

Hon menar att det är i tider som dessa 
det är viktigt att ha en sund ekonomi 
och långsiktighet.

– Kunskapsskolan och dess ägare är 
just det, mycket långsiktiga. Vår vision är 
att ge våra elever så bra förutsättningar 

som möjligt och det fortsätter vi med 
oavsett samhällsekonomiskt läge, säger 
Cecilia Carnefeldt.

Hur tänker ni om framtiden i ett 
större perspektiv? 

– Vår modell för personligt 
utformad utbildning är vad allt 
fler runt om i världen vill ha för 
att förbereda elever för framtiden. 
Med den enorma hastighet som 
utvecklingen sker blir det allt viktigare 
att se till att eleverna inte bara 

har kunskaper utan även får träna 
förmågor för att kunna möta ett nytt 
samhälle. Därför ska vi värna om och 
vara stolta över våra idéer och vårt 
arbetssätt, säger Cecilia Carnefeldt.

Kerstin Wirstedt lägger till:
– Även om det just nu är mycket 

fokus på att det har varit och är 
oroliga tider så sker det också mycket 
spännande inom skolvärlden. Vi vill 
fortsätta att vara en del av den positiva 
utvecklingen, där våra elever ges 

förutsättningar för att kunna påverka 
sin omvärld till det bättre. Det gör vi 
genom vår pedagogik där vi ser till 
varje individ, varje dag, i allt vi gör. 

Vad vill ni säga till medarbetare som 
känner sig oroliga över läget? 

– Vi har under flera år haft en stökig 
omvärld med pandemi, krig i vårt när
område och nu ett samhälls ekonomiskt 
utmanande läge. Det kräver anpassning
ar och flexibilitet på många olika plan. 
I dessa tider är skolan en särskilt viktig 

plats för både elever och med arbetare, 
där de ska kunna känna trygghet och 
utvecklas, säger Cecilia Carnefeldt och 
Kerstin Wirstedt fortsätter: 

– Jag förstår att en orolig omvärld 
skapar oro på olika plan, men som 
organisation är Kunskapsskolan en 
långsiktig huvudman och vi kommer 
att fortsätta finnas här för våra med
arbetare och elever. I oroliga tider är 
vårt uppdrag ännu viktigare. Det är 
nu vi verkligen måste vara våra elevers 
trygga punkt, säger Kerstin Wirstedt.  

”I det här läget 
gäller det  

verkligen att 
prioritera rätt 

saker, att fråga 
sig vad som är 

viktigast för 
eleverna”.

Kerstin Wirstedt

intervju | kunskapsskolans sverigechef kerstin wirstedt och styrelseordförande cecilia carnefeldt intervju | kunskapsskolans sverigechef kerstin wirstedt och styrelseordförande cecilia carnefeldt 
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har flutit på bra. 
– Det har varit en positiv känsla med 

fint mottagande från kommunen och ett 
bra samarbete med fastighetsbolaget. 
Min roll har varit att ansvara för upp
starten och se till att vi etablerar oss 
och blir en trygg och stabil skola.

Karin Carlsson menar att det märktes 
tidigt att det fanns ett stort intresse för 
Kunskapsskolans pedagogik i Motala. 

– Många har varit positiva till vår 
personligt utformade utbildning. I dag 
krävs det att skolan ser till både grupp 
och individ – inte bara till gruppen – 
och många vårdnadshavare vill ha en 
skola som verkligen ser deras barn. 

Intresset har märkts av inte minst på 
den stora mängd ansökningar som 
kommit in. 

– Vi har haft många besökare på 
våra informationsmöten och innan 
sommaren hade över 250 elever tackat 
ja till att börja hos oss. Det är fler än 

vad vi trodde, så det känns väldigt kul, 
säger Karin Carlsson. 

Många lärare har också visat intresse för 
att börja arbeta på skolan och tjänsterna 
tillsattes snabbt under våren. 

– Över 130 lärare skickade in intresse
anmälningar till oss. Det är ovanligt 
många. De flesta har sökt till oss för att 
de är intresserade av vår pedagogik och 
ett nytt sätt att arbeta. 

Hur gör ni för att säkra arbetssättet 
på skolan?
– Vi har erfarenhet från 29 grundskolor 
sedan tidigare och har rekryterat både 
en biträdande rektor och en special
pedagog som har jobbat på Kunskaps
skolan i många år. De kommer att vara 
till stor hjälp för att implementera vår 
pedagogiska modell i verksamheten. 
Alla medarbetare har även hunnit 
förbereda sig tillsammans under tre 
veckor när eleverna börjar i augusti. De 
har haft tid att lära känna varandra, 

introduceras i vårt arbetssätt och lära 
sig våra pedagogiska verktyg. 

Vad tror du eleverna kommer gilla 
mest med skolan?
– Att de får arbeta i sin egen takt,  
känna sig trygga och ha riktigt bra 
lärare. En bonus är att lokalerna är så 
fräscha och öppna samt den jättefina 
skolgården med multiarena, konstgräs
plan och klättermöjligheter. Det finns 
även en fullstor idrottshall i botten
planet av skolan. Vi satsar på att alla 
elever ska lyckas med sina betyg, men 
också må bra. 

Vad är viktigast nu i början?
– Under hösten fokuserar vi på att sätta 
rutiner och skapa trygghet och trivsel 
bland elever och lärare. Det gör vi med 
hjälp av ordning och reda och tydlig 
kommunikation. När verksamheten 
kommit igång hoppas jag på glada och 
nöjda elever, medarbetare och vård
nadshavare, säger Karin Carlsson.   

E fter mycket förberedelser och hårt jobb av 
många inblandade är det äntligen dags att slå upp 
dörrarna till Kunskapsskolans 30:e grundskola.

– Det känns fantastiskt att få välkomna alla 
nya elever och medarbetare, säger Karin Carlsson, 

grundskolechef. 

Planeringen för att öppna en grundskola i Motala började 
redan 2020. Efter en marknadsundersökning, som visade att 
det fanns ett stort intresse för Kunskapsskolan hos invånarna, 
söktes ett skoltillstånd. Det blev godkänt och efter det fort
satte planeringen snabbt framåt. 

– Vi har hela tiden haft ett gott samarbete med Motala kom
mun och känt oss välkomna från start, säger Marcus Brunberg, 
etableringschef på Kunskapsskolan. 

Det är han som har ansvarat för projektet tillsammans med 
Therese Allbäck, affärsutvecklingschef.

Något som är grundläggande för att kunna etablera en ny 
skola är att det finns en bra lokal, och det hittade projekt-
gruppen snabbt i en gammal industribyggnad i Luxorområdet. 

– Första gången jag såg lokalen var den helt urblåst, men jag 
kände direkt att den skulle fungera riktigt bra. Framför allt  
gillar jag att det blir en enplansskola. Det gör att alla ser  
varandra, vilket ger goda möjligheter till att skapa en bra 
skolkultur. Vi såg också att det fanns potential för en bra  
 utemiljö, berättar Marcus Brunberg.

Från början var det tänkt att skolan skulle öppna hösten 2022, 
men efter lite förseningar med detaljplanen och bygglovet 
beslutade man att skjuta fram starten ett år. 

– Vi ville inte hasta. Det senaste året har vi arbetat med 
planeringen inför starten. Vi är väldigt välorganiserade och 
har en tydlig strategi när vi startar skolor i dag, säger Marcus 
Brunberg som har varit med och öppnat flera skolor tidigare. 

– Vi vet vad som behöver göras i minsta detalj och vem som 
ska göra vad. Alla som har varit med i projektet har varit duktiga   
på att hålla tidsplaner, vilket har underlättat mycket för mig och 
Therese. Det märks att vi har en stark kultur inom företaget att 
vilja göra allt så bra som det bara går, alla bidrar med sitt. 

Karin Carlsson, grundskolechef, håller med om att projektet 

Kunskapsskolan öppnar i Motala
 Karin Carlsson, grundskolechefMarcus Brunberg, etableringschef

artikel | förberedelser för start i motala artikel | förberedelser för start i motala
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Skolhunden Winne och Katarina  
Andrén, speciallärare på Resursskolan.

Vad är en skolhunds uppgift?
– Det varierar men ofta är den 

ett mentalt stöd för eleverna i olika 
situationer. När de kommer i kontakt 
med Winne kan de andas ut, tanka 
energi och hitta ett lugn. 

Vad betyder Winne för eleverna?
– Att få mötas av en hund som är 

entusiastisk och glad att träffa just 
dig gör mycket för våra elever. Det 
är fantastiskt att se dem interagera 
med varandra. Winne är helt enkelt en 
förebild när det gäller bemötande och 
kan till och med vara avgörande för att 
elever med mycket frånvaro väljer att 
komma till skolan.

Hur fungerar det rent praktiskt?
– Vi har ett separat rum med egen 

ingång där Winne träffar eleverna och 
så är vi utomhus en del. Naturligtvis är 
vi även noga med städning, tvätt och 
ventilation. Hittills har det inte varit 
några problem alls med allergier och 
liknande.

Borde fler skolor ha en skolhund?
 – Självklart! Det är väldigt 

utvecklande för våra elever att få 
möjlighet att umgås med Winne och 
jag önskar att fler elever skulle få den 
möjligheten.

Hallå där!

artikel | skolprat 4 årartikel | skolprat 4 år

I början av mars 2019 släpptes första avsnittet av 
Skolprat. Mer än fyra år och knappt 60 avsnitt 
senare befinner sig podden på en annan plats, men 
grundtanken är densamma. 

D iskussionen hade pågått länge. Om att 
Kunskapsskolan skulle starta en egen podd. 
Och efter många mycket förberedelser blev 
den verklighet den 1 mars år 2019. 

– Det var kul och pirrigt inför starten. 
Samtidigt fanns en liten oro att vi skulle floppa och att ingen 
skulle lyssna, säger Karin Rådberg som idag är biträdande 
rektor på Kunskapsskolan Tumba och värd för podden sedan 
den drog igång.  

Tillsammans med Petter Enlund, som då arbetade på 
Kunskapsskolans pedagogikavdelning, och redaktörerna 
och redigerarna Cecilia Ingvarsdotter och Annika Jeppsson, 

lanserade de det allra första avsnittet. 
– I början var vi nog väldigt manusbundna och nervösa 

inför varje inspelning. Men med tiden kom lugnet och diskus
sionerna blev mer avslappnade, säger Karin Rådberg. 

Efter några månader fanns podden både på Spotify och 
andra poddplattformar. Skolprat kunde nu börja konkurrera 
med olika utbildningspoddar. 

– Det kändes bra att Kunskapsskolan vågade satsa på 
podden. Det var en viktig milstolpe för oss, säger Karin 
Rådberg.  

Skolprat skulle behandla den senaste pedagogiska 
forskningen och aktuella frågor inom skolvärlden. Namn 
som Inger Eriksson, Ingrid Carlgren och Joanna Lundin 
fanns bland de första gästerna tillsammans med flera lärare, 
där vissa ägnade sig åt praktiknära forskning. 

Karin Rådberg skrattar.
– Vi tänkte podd hela tiden. Så fort 

något dök upp var alltid första tanken 
Skolprat! Lite som när man väntar barn 
och ser barnvagnar överallt. 

Under våren 2020 drabbades världen 
av pandemin. Karin poddade då med 
Markus Brunfelt, idag grundskolechef 
för Kunskapsskolan. Konsekvenserna 
av covid blev temat för flera avsnitt och 
man intervjuade bland andra Skolv 
erkets generaldirektör Peter  
Fredriksson om distansundervisning. 

– Det var spännande och intressant. 
I vanliga fall har vi en långsiktig plan 
för läsåret, här var vi på bollen direkt.

Senare började Skolprat även göra 
avsnitt med elevröster. 

– Och det har blivit en viktig 
pusselbit för helheten, menar Karin 
Rådberg.

– Många gånger när vi möter 
kunniga personer i podden är rådet just 
att ”prata med eleverna”. Det är ju de 
skolan är till för och anledningen till att 
vi finns. 

Ämnen som har tagits upp i Skolprat 
är till exempel ledarskap, motivation, 
lektionsdesign, betyg och bedömning, 
undervisning med hjälp av VR och 
psykisk ohälsa bland barn och unga, 
bara för att nämna några. Och i det 
avsnitt som hittills har haft flest 
lyssnare gästar forskaren Petri 
Partanen och diskuterar varför elever 
behöver utveckla förmågor. 

I höstas fick Karin Rådberg återigen 
en ny poddkollega, rektorn Niklas 
Åkerblom. 

– Jag har alltid tyckt om Skolprat 
och blev glad när jag fick frågan, 
men visste inte riktigt vad jag gav 
mig in på. Nu är jag stolt över att 
vara en del av podden. Vi har fått 
veta att lärarutbildningen använder 
Skolprat i sina kurser. Dessutom har 
rektorskollegor på andra skolor hört 
av sig och berättat att de lyssnar på 
oss i medarbetargruppen. Det känns 
fint, fint att kunna vara med och bidra, 
säger Niklas Åkerblom.

Han menar att målgruppen för Skol 
prat är alla som är intresserade av 
skolfrågor. 

– Vi vill se hur teori och praktik 
påverkar varandra och lyfta det som är 
aktuellt just nu i skolvärlden, säger han. 

Karin Rådberg håller med. 
– Genom åren har Skolprat för 

ändrats även om grundtanken är 
densamma. Vi vill undersöka kärn
uppdraget inom utbildning, alltså 
undervisning och lärande, och ta hjälp 
av forskning, nyfikenhet och praktik
exempel. På det sättet hoppas vi komma 
närmare en god utbildning, säger Karin 
Rådberg.      

Niklas Åkerblom, rektor Kunskapsskolan Täby och Karin Rådberg, biträdande rektor Kunskapsskolan Tumba

Fyra år  
med podden 
Skolprat
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under förra året träffa
des representanter från 
grund och gymnasie
skolorna för att ta fram 
förslag på hur skolorna 

ska arbeta framåt.
– Det var då idén om ett hållbarhets

nätverk föddes, berättar Sofia Jidbratt 
som är ansvarig för gymnasiernas nät
verk. Både medarbetare på grundskolan 
och gymnasiet föreslog det, så det ville 
vi självklart jobba vidare med. 

Syftet med nätverket är att ge  
skolorna möjlighet att samarbeta,  
skapa riktlinjer för hållbarhetsarbetet 
och tillföra ny kunskap inom området.

– Målet för våra nätverksträffar är att 
deltagarna ska få möjlighet att inspirera 
och stötta varandra. Genom nät verket 
ska skolorna också kunna få stöd i 
uppföljningen av de aktiviteter och 
processer som beslutats i skolornas  
kvalitetsplaner, säger Helena Berggren.

Nätverket består av representanter 
från samtliga skolor och räffas fem 
gånger per år fysiskt och digitalt.

– Under uppstarten har vi fokuserat 
på att kartlägga nuläget. Vi har gått 
igenom vad vi redan gör på skolorna 
och planerat för hur vi ska utveckla 
arbetet framåt. Skolorna har också 
satt egna mål utifrån lokala behov 

och förut sättningar, fortsätter Sofia 
Jidbratt. 

Enligt Helena och Sofia har flera skolor 
redan startat upp hållbarhetsråd eller 
miljöråd där eleverna har möjlighet att 
påverka både små och stora saker. 

– Det finaste är att nätverks
deltagarna vittnar om att eleverna har 
ett enormt engagemang i dessa frågor. 
Vi vet att många ungdomar känner oro 
när det gäller frågor kring hållbarhet. 
Om vi genom vårt arbete får eleverna 
att känna mer hopp inför framtiden och 
se fler möjligheter att faktiskt kunna 
vara med och påverka, då har vi lyckats, 
menar Helena.

NOläraren Olle Claesson är håll
barhetsansvarig på Kunskapsskolan 
Helsingborg. Han håller med om att 
det finns ett stort intresse för hållbar
het på skolan, både bland elever och 
lärare. 

– Eleverna tänker mer och mer på 
hållbarhetsfrågor, både vad det gäller 
miljöarbete och social hållbarhet, menar  
Olle Claesson. Det handlar om deras 
framtid och många vill engagera sig. 

Hållbarhetsarbetet kom igång på 
riktigt i samband med nätverksstarten 
förra året.

– Hållbarhet är spännande, fortsät

ter Olle. Ämnet är brett och det finns 
mycket att göra. Jag har till exempel 
infört mindfulness två gånger i veckan 
på mina basgruppssamlingar. I början 
tyckte eleverna att det kändes ovant 
men efter ett tag uppskattar de det och 
använder mindfulness som strategi när 
de är stressade. 

Olle Claesson tycker också att nät
verksträffarna har varit inspirerande.

– Vi har diskuterat i smågrupper vad 
vill åstadkomma och delat med oss av 
goda exempel. Att få inspiration från 
andra hållbarhetsansvariga är guld värt. 

Olle har fått med sig många tips och 
idéer. 

– Kunskapsskolan Borås har till 
exempel redan startat ett grönt råd där 
de involverar eleverna på ett spännande 
sätt. Det vill jag gärna testa hos oss. 

Just att eleverna engagerar sig i  
arbetet tycker han känns mest viktigt.
– Jag vill att de ska få vara med och 
styra processerna, säger Olle. Och att 
eleverna engagerar sig i hållbarhet även 
utanför skolan. Att de blir medborgare 
som kan göra gott både för sig själva och 
andra. Det är jättebra att Kunskaps
skolan väljer att satsa på det här. Det 
bidrar både till en fungerande skola och 
ett bättre samhälle framåt.     

 

Hållbarhetsarbete
ger hopp om framtiden

När Kunskapsskolan satte upp mål för 2025 var hållbarhet  
ett av tre viktiga fokusområden.  

tema | hållbarhetsarbete

”Om vi genom vårt arbete  
får eleverna att känna mer 
hopp om framtiden och ger 
dem möjlighet att vara med 
och påverka har vi lyckats”.

Helena Berggren
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Att han hamnade i skolvärlden var en tillfällighet. 
Idag har Dejan Urukalo arbetat på Kunskapsskolan i 
22 år och i 19 år som skolledare. Att han trivs råder 
det ingen tvekan om och det är några saker som har 
varit extra viktiga för att vilja arbeta kvar.

D ejan urukalo, rektor på Kunskapsskolan 
Fruängen, sökte till lärarhögskolan lite av 
en slump, tillsammans med ansökningar till 
biolog och kemist.

– På lärarhögskolan fick jag kombinera mina 
naturvetenskapliga intressen med att arbeta nära människor. 
Att arbeta med människor är det jag tycker är allra roligast, 
säger Dejan Urukalo.

Under lärarutbildningens slutpraktik hade han en hand-
ledare som satte den sista pusselbiten på plats för hans 
förhållningssätt inom läraryrket. 

– När jag träffade henne insåg jag att ”det är ju så här jag 
vill vara”. Hon hade en unik förmåga att göra sina ämnen 
intressanta och hon arbetade mycket med att nå eleverna. Det 
resulterade i att hon hade en personlig relation med var och 
en och fick på så sätt med dem på ”kunskapsresan”. Allt det tog 
jag verkligen till mig.

Kort efter att Dejan kommit ut i arbetslivet började hans  
forna handledare på den nystartade friskolan Kunskaps
skolan. 

– Det hon beskrev av verksamheten med bland annat det 

En relationell 
ledare som 
hamnade helt 
rätt

personliga hand lednings  samtalet och 
den relationella undervisningen gjorde 
mig väldigt intresserad. 

Hösten 2001 började Dejan som matte- 
och NOlärare på Kunskapsskolan 
Tyresö. 

– Då var Kunskapsskolan helt 
nystartad och man ville bryta sig loss 
från gamla normer och strukturer. Vi 
fick alla vara delaktiga i att realisera 
detta. Inget kändes omöjligt och 
engagemanget var på topp! Idag är 
Kunskapsskolan på en helt annan plats 

med alla strukturer, system och en 
organisation som har satt sig. Men det 
var spännande att vara med när allt 
började.

Dejan hann bara vara lärare på 
Kunskapsskolan i ungefär ett och ett 
halvt år innan han blev tillförordnad 
biträdande rektor på Kunskapsskolan 
Fruängen.

– Min plan var inte att bli rektor, 
i alla fall inte så snabbt och jag kan 
fortfarande sakna läraryrket. Under 
åren har jag utvecklats enormt 
genom den typ av organisation 
som Kunskapsskolan har. Att vi är 
transparenta och delar med oss och 
hur vi organiserar oss. Jag har aldrig 
“suttit ensam” utan alltid ingått i 
ett stort team som ser till att det är 
kvalitet i alla led.

En sak, förutom utbildningskonceptet, 
som gör att Dejan har trivts så bra 
är närheten till eleverna även inom 
rektorsrollen.

– Jag vill inte sitta på ett kontor i 
någon avlägsen del av skolbyggnaden 
utan vara ute bland eleverna och känna 
min verksamhet på pulsen. Det tror jag 
inte att jag skulle ha samma möjlighet 
till i en annan organisation eller hos en 
annan huvudman, säger han. 

Något som Dejan upplever som 
riktigt tufft i rollen som rektor är det 
samhällsklimat som nu råder.

– Det gör att vi alla inom skolans 
värld har större utmaningar med 
barns mående och det påverkar 
skolan mycket. Ett viktigt fokus i vårt 
arbete framåt är hur vi ska jobba med 
elevhälsa tillsammans med våra elever 
och deras vårdnadshavare.

Att hitta nya utmaningar och utvecklas 
menar Dejan är enkelt.

– Även om jag arbetar inom samma 
organisation så har jag utvecklats 
mycket genom att till exempel ta mig an 
nya skolor med nya medarbetargrupper. 
Dessutom är en av Kunskapsskolans 
värderingar “vi drivs av utveckling” och 
det märks inom allt vi gör, säger han 

och fortsätter:
– Något jag vuxit enormt mycket 

av, både som person och i mitt 
ledarskap, är att möta elever med olika 
utmaningar. Hur vi på skolan förmår 
att hjälpa dessa individer kan göra en 
stor skillnad för hur deras vardag går 
ihop. Det gör att jag känner att jag har 
en samhällsviktig funktion och det mår 
jag bra av.

Hösten 2022 började Dejan som rektor 
på Kunskapsskolan Fruängen där han 
startade sin rektorsresa för 20 år 
sedan.

– Under hösten arbetade jag mycket 
med att förstå skolans nuvarande 
situation. Mitt ledarskap har en 
långsiktighet och det kanske uppfattas 
som ineffektivt i det korta perspektivet. 
Jag är mer av en inkännande, 
relationell och organisk ledare som 
har lätt för att se översiktligt och hitta 
problemen. Därefter vill jag lägga en 
plan för att få med mina medarbetare 
på tåget. Nu kör vi!  

FAKTA
Dejan Urukalo

2001–2003: Lärare i matte och NO på 
Kunskapsskolan Tyresö

2003–2004: Biträdande rektor på  
Kunskapsskolan Fruängen

2004–2008: Rektor på Kunskapsskolan 
Fruängen

2008–2009: Rektor på Kunskapsskolan 
Spånga

2009–2011: Biträdande rektor på  
Kunskapsskolan Kista

2011–2022: Rektor på Kunskapsskolan 
Enskede

2016–2017: Extra Rektor på Kunskaps
skolans Resursskola

2022 – Rektor på Kunskapsskolan  
Fruängen
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xxxxxxxx | xxxxxxxtema | hänt på skolorna

KS BORLÄNGE
Den 14 december firade Kunskapsskolan 
Borlänge 10årsdag med öppet hus för 
alla elever, medarbetare och vårdnads
havare! Under kvällen bjöds det på musik 
från skolbandet och konstutställning. 
Det var fullt med minglande besökare 
och flera ställde också upp i pepparkaks
hustävlingen, en mycket minnesvärd 
10årsdag.

KS BORÅS
Den tionde juni anordnade vi vårt 
traditionsenliga Borås City Swimrun! 
Tävlingen går ut på att ta sig fram längs 
en bana genom Stadsparken och längs 
och genom Viskan. Banan innefattar 5 km 
löpning och 300 m simning fördelat på 6 
simetapper och 7 löpetapper. Alltid lika 
roligt och välbesökt.

KS ENKÖPING
Årskurs 4 har under vårterminen deltagit 
i ett bokprojekt sponsrat av Rotary, 
Sparbanken Enköping och Gestbloms 
bokhandel. Eleverna fick under slutet av 
höstterminen provläsa, klämma och kän
na på böckerna för att sedan välja vilken 
de ville läsa under våren. Projektet har 

bidragit till ökad läsning i hela års kursen 
och läslusten har verkligen infunnit sig. 

KS ENSKEDE
Mattemaraton för årskurs 7. Som ett 
alternativt sätt att uppvisa sina mate
matikkunskaper fick eleverna i årskurs 
7 delta i ett mattemaraton då där de 
gjorde minst 200 uppgifter och sam
tidigt genomförde ett maraton. En elev 
genomförde alla 1000 uppgifter och 
rörde sig totalt fem maraton. Det var ett 
mycket upp skattat projekt och ett roligt 
sätt att arbeta ämnesöverskridande 
mellan matematiken och idrottsunder
visningen. 

KS FRUÄNGEN
Under året har vårt fokus varit att 
verka för en skola där eleverna får 
rätt förutsättningar för att lyckas med 
sitt skolarbete i en trygg och trivsam 
miljö. För att skapa en starkare vi
känsla genomförde vi under året olika 
trivselaktiviteter för eleverna. Den bästa 
aktiviteten var när vi firade Halloween 
och överraskade våra elever med att 
smycka skolan. Samtidigt hade alla i 
medarbetargruppen klätt ut sig i olika 
teman. Eleverna uppskattade denna dag 
och pratar redan om nästa års firande 
av Halloween.

KS GÄVLE
Musik, glädje och internationellt sam
arbete. Under läsåret har vi tillsammans 
med vår samarbetsskola i Neder
länderna satt upp en musikal. Våra 
elever åkte dit för att framträda och de 
nederländska eleverna följde sedan med 
till Sverige för ytterligare musikalfram
trädande på hemmaplan i Gasklockorna. 
Ett otroligt spännande och roligt projekt 
lett av musiklärare Monica och Carlos. 
Vi är väldigt stolta över våra elever och 
lärare som gjorde detta möjligt.

Hänt på skolorna

Musikal på Kunskapsskolan Gävle

Xxxxxx

Kärleksväggen på Kunskapsskolan Varberg

Under ett läsår händer det mycket i vår verksamhet.  
Här kommer rapporter direkt från skolorna.
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KS HELSINGBORG
Vi har i år startat en redaktion som har 
börjat producera en egen skoltidning, 
Kunskapsbladet. Lärare Helen Nilbo 
har drivit projektet med ett gäng 
engagerade elever. Redaktionens 
arbete har varit otroligt roligt att följa 
under året och vi ser fram emot fler 
publikationer. 

KS JÖNKÖPING
Vi har deltagit i ett projekt under några 
år tillsammans med SKMA (Svenska 
kommittéen mot antisemitism). Några 
elever i årskurs 9 har tillsammans med 
SOlärare från skolan åkt till Polen 
och besökt bland annat Birkenau och 
Auschwitz. Eleverna har fått lära sig mer 
om förintelsen för att sedan lära ut detta 
till eleverna på skolan. Otroligt värdefullt 
för eleverna, både de som får möjlighet 
att åka på resan men också för dem som 
fått lyssna på deras historier. 

KS KATRINEHOLM
Ett av Kunskapsskolan Katrineholms 
prioriterade områden har under detta 
läsår varit arbetet gällande skolkultur 
med fokus på trygghet och trivsel. En del 
av detta förebyggande arbete har under 
läsåret varit arbetet med Machofabrikens 
material. Machofabriken är ett verktyg 
för att arbeta förebyggande med 
jämställdhet, normer och mot våld bland 
unga. Eleverna i årskurs 8 och 9 har 
genom filmer, interaktiva övningar och 
gruppdiskussioner fått möjlighete att 
reflektera kring ämnen såsom vänskap 
och relationer, sexuella trakasserier, 
samtycke, våld och ungas utsatthet 
på nätet. Arbetet har varit mycket 
uppskattat bland både eleverna och 
lärarna.

KS KROKSLÄTT
Genom att omfamna kraften i platt
formar som Instagram har vi skapat ett 
inkluderande och spännande virtuellt 
utrymme som förenar elever, föräldrar 
och samhället i stort. På våra sociala 
medier fortsätter vi att fira våra elevers 
prestationer, dela värdefulla insikter och 
skapa en känsla av tillhörighet. Vi bjuder 

in till och visar upp sidor av vår skola 
som är unikt för just oss. Vi ser rektorn i 
peruk, lärare i utklädnad och framförallt 
vad eleverna gör under, på och efter sina 
lektioner.

KS LANDSKRONA
Vi vill alltid utvecklas och skapa bättre 
och bättre förutsättningar för våra elever 
utifrån vår pedagogiska modell. Ett av de 
viktigaste verktygen för den personligt 
utformade utbildningen vi har är det per
sonliga handledningssamtalet. I år har vi 
gjort en satsning på just handledningen 
genom att bland annat göra om schemat 
för våra elever på högstadiet, att börja 
med handledningssamtal på morgonen 
har verkligen varit en succé och något vi 
kommer att fortsätta med. 

KS LINKÖPING
För oss är det viktigt att skapa en 
trygg och trivsam miljö för alla elever 
på skolan och skapa en acceptans 
och förståelse för varandras olikheter. 
Det uppmärksammade vi bland annat 
under vår temadag, Colourful day! 
Då diskuterade vi normer på våra 
basgruppssamlingar, tillverkade färgglada 
armband och klädde oss i många färger.

KS LUND
Läsåret 2022/2023 i Lund har varit ett 
år av samverkan. Kunskapsskolan Lund 
har på många olika sätt fått visa upp 
vår verksamhet och berätta om hur vi 
arbetar med en personligt utformad 
utbildning för att inspirera och vägleda. 
Vi har bland annat träffat ungdomar, 
politiker, lärare och skolledare från 
utländska skolor och lokala aktörer som 
Fältgruppen. Att samverka och vara en 
skola för alla i samhället är viktigt för 
Kunskapsskolan Lund och vi är också 
stolta över våra elever som engagerar 
sig för sin värld runt omkring dem och 
visar handlingskraft genom att driva 
olika samhällsengagerade projekt 
där både insekter har fått nya trygga 
hem och barnen på avdelning 64 på 
Skånes universitetssjukhus har fått nya 
leksaker. Kunskap ger makt att göra 
skillnad.

KS NACKA 
Nacka kommun har under många år 
ingått i ett samarbete med andra
kommuner i Stockholmsområdet som
heter Våga Visa. I det samarbetet
ingår bland annat att några skolor från 
de deltagande kommunerna väljs ut varje 
år för en omfattande observation av 
oberoende observatörer. Detta år var det 
vår skolas tur att delta i en sådan
observation och vi fick mycket positiva
omdömen.

Detta skriver Nacka kommun
på sin hemsida: ”Kunskapsskolan Nacka 
har av observatörerna genomgående fått
mycket höga bedömningar vilket gör
att skolan med stor marginal uppfyller
kriterierna för ett gott exempel.
Kriterierna för att utgöra ett gott
exempel är att nå upp till bedömningen
3,5 inom något målområde och minst
3,0 inom alla övriga målområden.
Kunskapsskolan Nacka har uppnått 3,6
eller högre inom alla målområden och
till och med maximal 4,0 inom styrning
och ledning. Den genomsnittliga
bedömningen av kvaliteten på skolan
blir därmed 3,7 av maximalt möjliga
4,0.”

Detta är såklart något som är väldigt
roligt att få vara med om. Vi är oerhört 
stolta över att alla på vår skola, både 
elever och medarbetare, har visat
upp vår verksamhet på ett så positivt   
sätt.

KS NORRKÖPING
Viktigt på riktigt. I höstas arbetade 
årskurs sju på skolan med valet och 
vår demokrati i en SOkurs. Eleverna 
blev så engagerade i arbetet att de 
skickade in flera medborgarförslag 
till Norrköpings kommun för att få 
chans att vara med och påverka saker 
på riktigt. En grupp elever som hade 
bidragit med flera olika förslag blev 
inbjudna till bland annat tekniska 
nämnden. Där fick de presentera sina 
förslag för de ansvariga politikerna. Det 
hela resulterade i att tre av våra elevers 
förslag bifölls. 

Colourful day på Kunskapsskolan Linköping



20 | ÅRSRAPPORT 2022/2023 KUNSKAPSSKOLAN  ÅRSRAPPORT 2022/2023 KUNSKAPSSKOLAN | 21

tema | hänt på skolorna tema | hänt på skolorna

KS NYKÖPING
Den 10 december firades Nobeldagen 
på Kunskapsskolan Nyköping med 
pompa och ståt! Eleverna fick möjlighet 
att tävla i olika kategorier och ämnen. 
Prisutdelare var Catarina Gnosspelius 
vars släkting arbetade som assistent till 
självaste Alfred Nobel. 

RESURSSKOLAN
Två av skolans elever deltog i rollspelet 
KEDMUN tillsammans med elever 
från Kunskapsskolan i Indien och 
Nederländerna. Eleverna föreställde 
fiktiva FNdelegater från Syrien med 
uppdrag att ta fram en resolution om 
nätsäkerhet tillsammans med andra 

delegater. Det var ett privilegium att 
följa elevernas förberedelser och se hur 
de på engelska deltog i diskussioner 
och debatter. Våra elever var otroligt 
modiga och visade en otrolig förmåga 
att samarbeta och komma överens. 
Vi siktar på att genomföra detta även 
nästa år och kanske kan vi locka fler 
elever att delta.  

KS SALTSJÖBADEN 
Årets bästa i Saltsjöbaden var när 
elever och lärare på skolan deltog i 
välgörenhetsloppet ”Rynkebyloppet”.  

Att delta handlade om att göra något bra 
för sig själv och för andra och på detta 
sätt hjälpte hela skolan till att skänka 
pengar till ”Hjärnfonden barn” och deras 
forskning. Vi hade en härlig dag med 
många varv sprungna, dessutom fick 
vi ingå i en nordisk gemenskap för att 
göra skillnad för barn med allvarliga 
sjukdomar. Rynkebyloppet är numera 
tradition för oss.

KS SPÅNGA
Att skapa en trygg och trivsam skolmiljö 
är alltid en viktig del i skolans uppdrag 
och i år är vi extra glada för att 100% av 
eleverna i årskurs 4 känner sig trygga på 
skolan och känner att deras handledare 

bryr sig om dem. Vi är också väldigt 
nöjda med att studieron på skolan i 
helhet har förbättrats med hela 10%.  
Bra jobbat allihop. 

KS TRELLEBORG
Under läsåret har eleverna i årskurs 5 
brevväxlat med äldre personer på ett 
äldreboende i närheten av skolan. I 
slutet av läsåret träffades ”unga och 
gamla” för en gemensam lunch och 
trevligheter. Oerhört värdefullt att man 
kan träffas utanför skolan och över 
generationer.

KS TUMBA
Årets bästa för oss i Tumba måste vara 
Vintermarknaden och förberedelserna 
inför den. Årets vintermarknaden var 
ett startskott för en ny tradition på 
Tumba. 

Det är viktigt med gemensamma 
traditioner på skolan för att bidra 
till en positiv kultur där vi gör saker 
tillsammans för ett gemensamt mål.  
Vi blir starkare tillsammans.

KS TYRESÖ
Vi har länge strävat efter att ha fler 
gemensamma aktiviteter för hela
skolan. Efter pandemin fick vi nu 
chansen att genomföra vår traditions
enliga idrottsdag med friidrott på 
idrottsplatsen i Trollbäcken. En riktig 
hit både bland elever och lärare. 
Många hejarop och uppmuntran och 
alla visade sig från sin bästa sida i god 
Kunskapsskoleanda.

KS TÄBY
Det bästa med året är att vi har 
utvecklat skolans elevråd så att 
över 100 elever har kunnat vara 
med och driva projekt som de är 
intresserade av. Exempel på detta är 
jämställdhetsfrågor, miljöfrågor och 
trivselfrågor. En av fördelarna har varit 
att vi har fått igång en skoltidning som 
skickas ut fem gånger per läsår. Detta 
skapar en bra gemenskap på skolan.

KS UPPSALA 
Årets bästa är nog som alltid Kunskaps
kampen som vi har varje år. Basgrupperna 
klär ut sig enligt ett tema som de bestämt 
tillsammans och tävlar mot de andra bas
grupperna i årskursen. Det är en rolig dag 
som innehåller mycket lagkänsla, många 
hejarop och mycket glädje.

KS UPPSALA NORRA
För femte året i rad anordnade årskurs 
9 modevisning med temat återbruk för 
övriga elever på skolan. Årskurs 9 har 
under vårterminen haft tema åter
bruk på slöjden där de ska skapa nya 
klädesplagg och accessoarer genom 

att återbruka plagg och föremål som 
inte längre används. I NO:n gjorde de 
dessutom en livscykelanalys av något 
av materialen som de återbrukat. 
Elevernas livscykelanalyser bildade 
därefter en vernissage som visades i 
samband med modevisningen. På årets 
modevisning hade vi besök av EUpoli
tikern Pär Holmgren som berättade för 
eleverna om textil industrins påverkan 
på klimatet.

KS VARBERG
Hos oss har vi ett fantastiskt föräldraråd 
som engagerar sig för våra elever och 
för skolan, i år har de ett utskott vid 
namn WeClub. En av alla saker som 
WeClub genomförde i år var projektet 
”Kärleksväggen” där en av skolans 
väggar målades om och smyckades av 
våra elever. Världsklass! 

KS VÄSTERÅS
Även om det känns längesen nu så var en 
av årets höjdpunkter när våra fantastiska 
elever i årskurs 9 och årskurs 4 gick 
Luciatåg på skolan, Västerås slott och 
Steam Hotell. 

KS YSTAD 
Varje läsår åker vi på exkursion med 
våra elever i nian. Eleverna övernattar 
på Snogeholm, lagar mat tillsammans 
och umgås. Årets resa blev verkligen 
fantastisk med mycket glädje, roliga 
stunder och så klart en hel del lärande. 

KS ÖREBRO
Något utöver det vanliga som vi gör varje 
år är en vandring med årskurs 8 som 
även i år blev väldigt lyckad. Det är en 
heldagsvandring i tuff Kilsbergsterräng 
där eleverna svetsas samman i naturen. 

Noggranna förberedelser från idrotts
lärarna med allt från lämplig klädsel, till 
allemansrätten, matlagning och mycket 
mer ingår i detta.

Nobeldagen på Kunskapsskolan Nyköping

Luciatåg på Kunskapsskolan Västerås

Exkursion till Snogeholm på  
Kunskapsskolan Ystad
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KG GLOBEN
För oss är det oerhört viktigt med 
skolkultur, att skapa delaktighet 
och engagemang. Ett av många 
exempel på det är våra fantastiska 
elevambassadörer, de är bland annat 
ansvariga för våra öppna hus där 
intresserade elever kommer och 
besöker oss. Deras engagemang är 
verkligen inspirerande för alla våra 
elever och oss vuxna på skolan.

KG GÖTEBORG
För oss har det här läsåret präglats av 
vårt hållbarhetsarbete. Under läsåret 
22/23 har hållbarhetsrådet produktivt 
initierat samarbeten med grund och 
gymnasieskolor inom Kunskapsskolans 
koncern i Indien och Sverige gällande 
hållbar utveckling. Vår framgångsrika 
strategi för att erhålla certifieringen 
Grön flagg och nomineringen till Årets 
mest hållbara gymnasieskola 2022 
har använts till att utveckla hållbar 
utveckling på andra Kunskapsskolor, 
bland annat genom besök på 
Kunskaps  skolor i Indien, Varberg och 
Trelleborg.

KG LILJEHOLMEN
Årets bästa på Liljeholmen var att 
uppleva när en stor del av skolans 
elever deltog under en hel veckas tema
arbete. Alla elever i årskurs två, oavsett 
program, samlades för att iscensätta ett 
FNrollspel. De var tilldelade länder och 
delegationer och ett gediget förarbete 
låg som grund för rollspelet. Arbetet 
leddes av elever i årskurs 3 tillsammans 
med ämnesansvarig i engelska. Ett 
 fantastiskt ämnesövergripande skol
arbete som får alla elever att växa och 
lärare att spricka av stolthet.

KG MALMÖ
Årets bästa i Malmö har varit projektet 
med polishögskolan. Elever från oss 
träffar polisaspiranter från polishögskolan 
i stan. De har diskuterat polisens och ung
domars olika perspektiv på lag, ordning 
och ingripanden. Detta har lett till en 
ökad förståelse från båda håll. Ett otroligt 
viktigt arbete i en stad som Malmö.

KG NORRKÖPING
En av läsårets bästa händelser var när vi 
deltog på den regionala UFmässan och 
UFmästerskapen i Östergötland som 
gick av stapeln i Norrköping city. Våra 
duktiga UFföretag var förstås på plats 
och imponerade på både besökare och 
jury. Självklart vann vi ett antal kategorier:

• Årets affärsplan – Svinnflamman UF
•  Årets socialt hållbara företag   

 Empowerment UF
• Årets tjänst – Empowerment UF

Utöver detta hade vi nio nomineringar i 
olika kategorier.

KG UPPSALA
En mycket uppskattad insats i år är att vi 
anordnat pizzaplugg några gånger per 
termin. Några elever och lärare bakade 
pizza till övriga elever som var kvar på 
skolan för att tillsammans med lärare 

plugga lite extra i olika ämnen. Allt för 
att eleverna ska nå sina mål! Pizza
plugget har varit en succé både hos 
lärare och elever och något som vi kom
mer fortsätta med även kommande år. 

KG VÄSTERÅS 
Årets bästa hos oss var när vår engelsk
lärare Ulrika Falk anmälde sina  
undervisningsgrupper till EF English  
Championship. Våra fantastiska natur
tvåor i NA21 lyckades vinna tävlingen 
och kommer således få 20 000 kr till sin 
klasskassa. Fantastisk prestation.    

FNrollspel på Kunskapsgymnasiet Liljeholmen

Elevambassadörer på 
Kunskapsgymnasiet Globen

tema | hänt på skolorna tema | hänt på skolorna
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intervju | rektor ingela gillner intervju | rektor ingela gillner

Ekonomen  
som brinner  
för personlig  
utveckling

elever får möjlighet att tävla med sitt 
UFföretag.

Efter sitt första skolår blev Ingela  
arbetslagsledare för arbetslaget i 
ekonomi och fortsatte att utveckla 
programmet på skolan. Året därpå 
tog hon sig an rollen som biträdande 
rektor  en otroligt lärorik period. 

Hur var det att bli rektor på Interna
tionella Kunskapsgymnasiet?

– Jag visste att det skulle bli en ut
maning. Skolan brottades med sjun
kande elevresultat och att få en budget 
i balans, säger Ingela. Jag såg det även 
som en utmaning att skapa samsyn 
kring vår pedagogiska modell bland 
medarbetarna. 

Skolan stod inför ett nödvändigt för
ändringsarbete. Många elever nådde 
inte målen och tyckte att det var svårt 
att växla mellan den engelsk- och 
svensktalande undervisningen.

– Det upplevdes som att vi hade två 
inriktningar, menar Ingela. Inrikt
ningar som inte alltid kom till sin rätt 
tillsammans. 

För verksamhetens bästa behövde 
skolan välja mellan att vara en  
internationell skola med en profil som 
genomsyrar verksamheten eller ett 
Kunskapsgymnasium där den pedago
giska modellen fungerar fullt ut. Efter 
diskussioner med Kunskapsskolans 
ledning enades man om att avskaffa 
den internationella inriktningen och 
byta namn till Kunskapsgymnasiet 
Liljeholmen. Samtidigt såg skolan över 
kursutbudet, programmen och hur vi 
var organiserade. Omorganisationen 
ledde till att några medarbetare blev 
övertaliga och att personer med  
andra kompetenser behövde rekry
teras. 

– Det var en tuff tid och vi hade 
stor hjälp av vår HRavdelning 
och fick professionellt stöd för att 
bevara förtroendet och tryggheten 
i medarbetargruppen och bland 
eleverna. 

Under förändringsprocessen har också 
ett stort fokus legat på eleverna.  
Det var överenskommet att de som 
valt oss för vår internationella pro
fil skulle få den utbildning de blivit  
”lovade”. Däremot skulle de som sökte 
skolan till nästa läsår gå i ett ”klassiskt” 
Kunskapsgymnasium”. 

– Nu är vi på väg mot en verksam
het där både medarbetare och elever 
är nöjda och känner stolthet, berättar 
Ingela. Värt att nämna är att elevernas 
nöjdhet i 2022 års elevenkät var bättre 
än på flera år. 

Vad uppskattar du mest i arbetet? 
– Den stora variationen av arbets

uppgifter, svarar Ingela. Att få vara 
med och leda en skola utifrån dess 
värdegrund  mot målen. Tänk att få ha 
glädjen att se unga människor utvecklas 
och växa. Det känns så bra och jag är 
mer än nöjd med mitt yrkesval, säger 
Ingela Gillner.  

Kunskapsgymnasiet Liljeholmen har genomgått 
flera förändringar de senaste åren. Skolan har bytt 
namn och att den internationella profilen är borta. 
Under om daningsprocessen har rektor Ingela 
Gillner stått vid rodret. I år firar hon dess utom tio 
år på Kunskapsskolan. 

D et var efter Ingelas tredje föräldraledighet 
som hon för första gången klev in på 
Kunskapsgymnasiet Globen, då som lärare. 
Ingelas yrkesbakgrund var däremot en helt 
annan. Efter studenten läste hon ekonomi 

på Uppsala universitet med inriktning mot revision och 
finans. Första karriärsteget tog hon på Ernst & Young 2005. 
Det var Ingelas stora intresse för människor som gjorde 
att hon sökte sig vidare utanför revisionsbranschen som 
rekryteringskonsult.

– Jag tycker siffror är spännande och roliga att analysera, 
säger Ingela. Men inte i jämförelse med hur spännande det är 
att jobba med människor. Att leda, motivera och hjälpa andra 
att växa.

Eftersom Ingela kände att alltför mycket fokus låg på för
säljning i hennes nya yrkesroll sökte hon en kompletterande 
pedagogisk utbildning på Stockholms universitet. När den 
var avklarad fick hon anställning på Nacka gymnasium och 
därefter på Kunskapsgymnasiet Globen som lärare i  
ekonomiämnen och juridik.

Hur var det att börja på Globen?
– Jag kände mig snabbt hemma med den relationella  

pedagogiken och brann för mina ämnen. Jag blev studiecoach 
för elever på ekonomiprogrammet och engagerade mig i 
Business Challenge, som är ett otroligt givande projekt där 

”Tänk att få ha  
glädjen att se unga 

människor utvecklas 
och växa. Jag är mer 

än nöjd med mitt 
yrkesval”.

FAKTA
Ingela Gillner

2000 – Tog studenten.

2000 – Började ekonomiprogrammet på 
Uppsala universitet med inriktning  
revision och finans.  

2005 – Började arbeta med revision på 
Ernst & Young. 

2012 – Blev klar med kompletterande
pedagogisk utbildning, behörig i ekonomi
och juridik. 

2013 – Anställdes på Kunskapsgymnasiet 
Globen som gymnasielärare i ekonomiska 
ämnen och juridik. 

2014 – Blev arbetslagsledare för arbets
laget i ekonomi och utvecklade ekonomi
programmet på skolan. 

2015 – Tillträdde som biträdande rektor 
på Kunskapsgymnasiet Globen. 

2020 – Blev rektor på Internationella  
Kunskapsgymnasiet (numera  
Kunskapsgymnasiet Liljeholmen).
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intervju | grundskoleeleven villeintervju | gymnasieeleven bahara

Studenten och vidare studier 
på universitetet är vad tankarna 
kretsar kring hos Bahara som 
går sitt sista år på ekonomi
programmet på Kunskaps
gymnasiet.

– Jag vill inte ta någon paus, 
utan tänker plugga vidare direkt, 
berättar hon.

För många elever är 
sista året på gymnasiet en 
stressig tid men Bahara, 
som går i trean på ekonomi
programmet med inriktning 

juridik på Kunskapsgymnasiet Globen, 
är ganska lugn.

– Jag har jobbat hårt hela gymna
sietiden och allt har flutit på. Därför 
känner jag ingen panik nu på slutet.

Nu i trean har hon framför allt  
fokuserat på sitt gymnasiearbete – 
en rapport om människohandel och 
sexindustrin. 

– Det har varit jätteintressant att 
skriva om det även om jag blivit väldigt 
illa berörd av själva ämnet. Mitt intresse 
för juridik har ökat. Det finns så många 
problem i vårt samhälle och under mitt 
arbete har jag insett hur viktigt det är 
att jobba för att förebygga dem.

Bahara har även startat ett UFföretag 
tillsammans med tre studiekompisar 
där de själva tillverkar och säljer jeans
väskor av återbrukat tyg.

– Vi ville göra något modernt, snyggt 
och unikt och samtidigt något vi brinner 
för. Det går åt massor av resurser för 
att tillverka jeans, så att återbruka våra 

egna och andras som inte längre an
vänds känns bra ur ett miljöperspektiv. 

Under året har företaget sålt sina  
väskor på marknader och deltagit i 
Kunskapsgymnasiets Business  
Challenge där de fick pitcha sin affärs-
idé framför en jury och en stor publik.

– Det var både nervöst och läskigt att 
ställa sig där framme, men det gick bra 
och jag är jättestolt över att jag gjorde 
det. 

Bahara är nöjd med sitt programval. 
Både ekonomi och juridik tillhör favo
ritämnena och hon har redan en tydlig 
plan för de närmsta åren:

– Jag vill plugga företagsekonomi, 
helst på Stockholms universitet. Jag har 
bestämt mig för att läsa vidare direkt 
efter studenten. Jag är inne i ett flow nu 
och tycker om att plugga, så det känns 
bäst att köra vidare utan paus.

Efter studierna hoppas hon få jobb 
som ekonom på ett företag. 

– Jag vill vara med och utveckla 
ett företag framåt. I framtiden kan 
jag också tänka mig att driva eget 
företag. Ett annat alternativ är att bli 
gymnasielärare i engelska och ekonomi. 
Läraryrket verkar jättekul. Jag skulle 
älska att få träffa nya människor, 
planera uppgifter och lära ut saker som 
jag själv tycker är intressant.

Alla elever på Kunskapsgymnasiet 
har en studiecoach. Hur är det?

– Min studiecoach är fantastisk, 
hon finns där och pushar och stöttar 
hela tiden. Hon bryr sig verkligen om 
att det ska gå bra för oss elever. Vi har 
ett enskilt samtal varannan vecka och 
ses varje dag i skolan. Våra samtal har 
hjälpt mig och jag har blivit bättre på 
att planera mina uppgifter.

Vad ser du mest fram emot nu?
– Studenten och att få reda på om 

jag kommer in på det program jag helst 
vill. Jag är taggad för universitetet och 
vuxenlivet – det ska bli så kul att testa 
något nytt.     

– Jag är inne i ett flow  
och tycker om att plugga

Ville bytte till Kunskapsskolan 
för att arbetssättet verkade bra. 
Nu, när han har gått på skolan i 
snart ett år, berättar han om hur 
det var att börja i en ny klass och 
komma in i rutinerna, samt om 
sin stora dröm – att bli slalom
proffs.
 

V ille började i sexan på 
Kunskapsskolan Enskede 
för snart ett år sedan. 
Eftersom det är en 
69skola var alla elever 

i årskursen nya. 
– Jag kände bara en person i min bas

grupp sedan tidigare, men det var lätt 
att lära känna de andra och jag fick flera 
nya kompisar snabbt, berättar han. 

Det som lockade med Kunskapsskolan 
var arbetssättet – att få jobba på i sin 
egen takt och vara med och planera 
sina studier.

– Den här skolan är väldigt bra för vi 
har liknande studieteknik som de har 
på gymnasiet. Jag har lätt för mig och 
gillar att få jobba vidare när jag är klar 
med en uppgift. 

Det tog ett par veckor att komma in 
ordentligt i arbetssättet, som skiljer 
sig en del från hans tidigare skola, 
berättar Ville. Det var många nya be
grepp, som kommunikationspass och 
workshop, vilket inte var helt enkelt 
att hålla isär till en början.

– Jag missade ett kommunikations
pass i matte de första dagarna för att 
jag trodde att det var workshop och 
eget arbete då. Men efter det lärde jag 
mig skillnaden och jag har inte missat 
någon lektion sedan dess, säger Ville 
med ett leende. 

Favoritämnena är matte, franska och 
engelska. 

– Franska började vi med nu i sexan 
och det är jättekul att lära sig ett helt 
nytt språk. Varje vecka har vi glosför
hör och jag tävlar med en kompis i min 
franskagrupp om vem som får flest rätt. 
Jag brukar plugga hela dagen för att 
klara det. 

I årskurs sex har eleverna nationella 
prov i svenska, engelska och matematik.

– Det har varit lite nervöst, särskilt 
inför de muntliga delarna. Det är ju svårt 
att träna inför nationella prov för man 
vet inte vilka uppgifter som kommer. 
Men det har gått bra så det känns skönt. 

På fritiden spenderar Ville mycket tid i 
skidbacken i Flottsbro där han utövar 
sitt stora fritidsintresse – slalom, som 
han har hållit på med sedan han var 
åtta år. 

– Det är en snabb sport, det är kul. 
Jag gillar både farten och det teknis
ka. Det finns ju olika grenar; slalom, 
storslalom och superG. Jag kör alla och 
tycker att slalom är roligast eftersom 
det är mest tekniskt. Men superG är 
det jag är bäst på. 

Ville tränar med klubben Huddinge 
SK två kvällar i veckan. När det inte 
är tillräckligt med snö i backen är 
det styrketräning för att bygga upp 
sig inför skidsäsongen som gäller. På 
helgerna är det ofta träningsläger eller 
tävlingar, och varje år åker familjen på 
skidresor tillsammans så att Ville ska få 
möjlighet att träna. 

– På höstlovet åker pappa och jag 
förhoppningsvis till Alperna, det ska bli 
jättekul.

Hur fungerar det att kombinera skolan 
med slalom, hinner du med allt?

– Ja det gör jag. Nu i helgen är det till 
exempel klubbmästerskap i Vemdalen. 
Jag behöver gå lite tidigare från skolan på 

fredag för att hinna, så jag har stämt av 
med min handledare att jag ligger i fas 
med skolarbetet och kommer att nå mitt 
veckomål. Det fungerar jättebra eftersom 
jag kan jobba på i min egen takt. 

Vad drömmer du om i framtiden?
– Nästa säsong hoppas jag på pall

plats i de tävlingar jag är med i. Min 
förebild är Ingemar Stenmark och längre 
fram hoppas jag på att komma in på ett 
skidgymnasium för att sedan bli slalom
proffs och få åka världscupen.   

– Det bästa är att man  
får jobba i sin egen takt

”Den här skolan 
är väldigt bra för 

vi har liknande 
studieteknik 

som de har på 
gymnasiet”.

Möt gymnasieeleven Bahara:

Möt grundskoleeleven Ville:
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Ökad måluppfyllelse bland eleverna, en samman
svetsad medarbetargrupp och en arbetsro som 
känns i hela skolan – det har blivit resultatet när 
elevhälsan fått en central roll på Kunskapsskolans 
Resursskola i Hägersten. 

Numera är elevhälsoarbetet en naturlig del av 
alla skolans processer. 

R esursskolan är Kunskapsskolans minsta skola 
men den har ett stort uppdrag. De drygt 30 
eleverna är i omfattande behov av särskilt stöd. 
Inte sällan har de haft en problematisk skol
gång bakom sig.

– Att föra in elevhälsan i hela skolans verksamhet har varit 
ett långsiktigt projekt som vi tagit stora steg framåt med de 
senaste två åren, berättar Lisa Norming, rektor på Kunskaps
skolans Resursskola.

– Elevhälsoarbetet genomsyrar nu allt vi gör på skolan. 
Fler elever når sina mål, medarbetarna känner i större ut
sträckning att de har en rimlig arbetsbelastning och hela 
skolan har fått en lugnare atmosfär.

– Vi tar emot elever i årskurs sju till nio och ger dem 
extra stöd för att de ska klara av skolvardagen, säger Lisa 
Norming. Vi arbetar efter samma pedagogiska modell som 
alla Kunskapsskolor och anpassar oss utifrån vad varje elev 
behöver. Här är det särskilt viktigt att alla vuxna samarbetar 
så att eleverna får kontinuitet och känner sig trygga.

En av de som drivit arbetet med att integrera elevhälsan i 
undervisning och handledning är Katarina Andrén, special
lärare på Resursskolan. Hon berättar att förändringen 
innebär att alla medarbetare behöver tänka nytt kring vad 
elevhälsa är och att mötesrutiner och arbetsformer på 
 skolan upp daterats. 

 – Vi har ett nytt mindset som utgår från relationen 
mellan lärare och elev. Rent praktiskt har vi bland annat 
halverat vår tid i möten med hela elevhälsoteamet eftersom 
vi inte längre behöver diskutera åtgärder för enskilda elever 
där utan kan fokusera på det främjande och förebyggande 

arbetet som hela skolan har nytta av. Elevärenden hanterar 
vi istället i särskilda möten där elevens handledare har en 
central roll. 

Vad har varit nyckeln till att lyckas?
– En förutsättning för att det här arbetssättet ska fungera 

är att man pratar med varandra, förklarar Katarina Andrén. 
– Tidigare hade vi en så bra sammanhållning att vi nästan 

inte vågade ge varandra konstruktiv kritik. Därför blev det 
lätt att ägna sig åt sitt och inte “störa” sina kollegor. Nu 
har vi utvecklat vårt samarbete och kommit till en punkt 
där det är okej att tycka olika. När vi möts och det blir lite 
friktion får vi också värme och energi. Då kan vi stanna upp, 
reflektera kring vår roll i arbetet och ta till oss av varandras 
åsikter, säger hon. 

Elevhälsoarbetet  
i fokus på  
Resursskolan

Lisa Norming håller med om att det 
 skett en positiv utveckling i medarbe
targruppen. 

– Med ökad samverkan och dialog 
har vi fått bättre arbetsmiljö — många 
medarbetare har uppgett att de känner 
sig mindre pressade och upplever mer 
stöd från sina kollegor. 

Men hur kan lärarnas arbetsmiljö 
hänga ihop med ett förändrat för
hållningssätt till elevhälsan? Vi frågar 
Göran Christersson Mahlin som är 
specialpedagog på skolan. 

– I det främjande och förebyggande 

arbetet har vi utgått från frågor som: 
Hur bemöter vi eleverna på rasterna? 
Hur ska jag som lärare få respekt i 
klassrummet? Hur kan vi hantera svåra 
situationer? Hur ska vi bemöta subtila 
signaler från eleverna, där det är svårt 
att förklara vad som är fel? När man 
som lärare får svar på dessa frågor blir 
man en bättre ledare och känner en 
större trygghet i sin yrkesroll.

Ett av Görans viktigaste råd till sina 
lärarkollegor är att inte vänta med att 
be om hjälp. 

– Det är lätt att man som lärare 

vänder sig till specialpedagogen på 
skolan när det redan utvecklats en 
problematik. När specialpedagogen 
sedan kopplas in är både eleven och 
läraren slutkörda och förtroendet i 
klassrummet har ofta fått sig en törn. 
Med en närmare kontakt mellan lärare 
och elevhälsa är det lättare att ta upp 
minsta fundering man har. 

Trots det arbete som gjorts finns det 
fortfarande utmaningar, enligt Lisa 
Norming. 

– Bara för att vi har ett nytt tänk 
kring elevhälsan betyder inte det att 
allt går som på räls. Det är ständigt 
nya utmaningar, men nu kan vi lösa 
problemen på ett konstruktivt sätt. 
Både lärare och elever har fått bättre 
verktyg för att hantera frustration och 
motgångar.

Lisa har flera råd till skolor som vill 
göra en liknande utvecklingsresa.

– Till att börja med måste man 
förstå vad främjande och förebyggande 
elevhälsoarbete verkligen innebär. 
Det är också viktigt att man arbetar 
med eleverna utifrån ett relationellt 
perspektiv. Det betyder att man 
måste förändra sitt synsätt. Det är 
inte eleverna man ska förändra utan 
förutsättningarna runt dem, så att de 
får bästa möjliga chans att göra bra 
ifrån sig. Man måste också förankra det 
nya tänket i hela medarbetargruppen så 
att alla är med på tåget.

För att underlätta arbetet har Lisa 
några externa kurser att rekommen
dera. 

– En bra start är den nya på
byggnadskursen ”Att leda elevhälsa” på 
rektorsutbildningen som handlar om 
just integrerad elevhälsa. För elev
hälsopersonal är Specialpedagogiska 
skolmyndighetens kurs ”Att höja skolans 
elevhälsokompetens” bra att utgå från. 
Det allra viktigaste är att bestämma sig 
för att ”nu gör vi det här”. Ta hjälp av en 
rektorskollega som redan gjort den här 
förändringen. Det kan kännas som ett 
stort projekt men det finns så mycket 
att vinna. Det är helt klart värt det!   

tema | elevhälsoarbete tema | elevhälsoarbete

Katarina Andrén, Lisa Norming och Göran Christersson Mahlin
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Att diskutera den höga arbetsbelastningen är  
vanligt inom svenska skolan. Det är däremot inte 
lika vanligt att lyckas komma åt problemen. Här 
sticker Kunskapsskolan Uppsala Norra ut på ett 
positivt sätt. Rektor Marie Bomark berättar hur hon 
och medarbetarna har vänt trenden. 

R ätta prov och inlämningsuppgifter, skapa 
inspirerande undervisningspass, arbeta med 
betyg och bedömning, se alla elever, tillgodo
se alla behov, jobba med svåra elevärenden, 
planera… Lärare har en komplex roll och många 

arbetsuppgifter. Det är mycket som ska hinnas med under 
en dag och många upplever stress och hög arbetsbelastning 
på jobbet. 

Som huvudman arbetar Kunskapsskolan aktivt med att 

komma åt problemet. En av skolorna som lyckats särskilt väl 
är Kunskapsskolan Uppsala Norra. Det blir extra tydligt när 
man ser resultatet av skolans medarbetarenkät som genom
förs varje år. 

Enkäten innehåller flera frågor som rör arbetsbelastning
en. Bland annat om du känner att du kan hantera den stress 
som förekommer i arbetet. En fråga där 100 procent av 
medarbetarna svarade instämmande. 

Skolans enkätresultat skiljer sig markant från en under
sökning som genomfördes av Lärarnas riksförbund 2021. 
Den visade att 75 procent av ett representativt urval av för
bundets medlemmar upplevde en för hög arbetsbelastning. 
Samtidigt kan Kunskapsskolan Uppsala Norras rektor Marie 
Bomark inte ge ett enkelt svar på varför det ser ut som det 
gör på just hennes skola.    

– Egentligen har vi inte gjort så mycket annorlunda från 

Så har stressen minskat  
bland skolans medarbetare

tidigare år, svarar hon fundersamt. Men 
jag tror att en del handlar om att jag har 
förändrats som ledare. 

Marie Bomark berättar att hon, under 
sitt första år som rektor, fortfarande 
inte visste hur hon ville vara i sin nya 
roll. Så fort det dök upp ett problem 
och någon var stressad var hon på 
bollen och ville lösa allt åt alla. Efter ett 
tag insåg hon att strategin inte fung
erade. Att hon behövde arbeta med 
frågorna på ett annat sätt och skapa 
struktur och en känsla av kontroll där 
det fanns behov.

– Jag gick tillbaka till hur jag jobbat 
som lärare och tänker på min med
arbetargrupp som en klass. Med olika 
människor som har olika styrkor, behov, 
utmaningar och personligheter. Då 
måste man utgå från individen, säger 
hon.

Marie Bomark vill att hennes medar
betare ska uppleva henne som ett stöd 
och att hon genom täta uppföljningar 
kan visa att hon finns där, men att 
stödet kan se olika ut.

– Jag vill att varje medarbetare 
ska känna att de äger och styr sin tid. 
Därför diskuterar vi. ”Okej, så du är 
stressad över det här.” När ska det vara 
klart? Vad har du mer på din lista? 
Finns det något du kan plocka bort?” 
Tillsammans går vi igenom situationen.

Under tre år var Kunskapsskolan 
Uppsala Norra med i ett projekt med 
aktionsforskning, som gick ut på att 
utveckla undervisningen genom att 
granska den. Det här, menar Marie 
Bomark, har hjälpt till att även kritiskt 
våga titta på andra saker som rör ens 
arbetssituation och arbetsbelastning. 

– Att ha modet att vara kritisk och 
skruva på saker för att de ska bli bättre 
handlar om förhållningssätt. Vi har ofta 
pratat om att det är viktigt att vi mår 
bra på arbetet, för då gör vi ett bättre 
jobb. På medarbetarsamtalen och andra 
återkopplingar brukar jag fråga vad som 
krävs för att någon ska fortsätta drivas 
framåt och trivas på sin arbetsplats. 
Sedan jobbar vi på det. Tycker en med
arbetare om sitt jobb, känner tillit och 
förtroende från mig så tror jag att arbe
tet blir roligare och stressen minskar. 

Marie Bomark pratar också om vikten 
av att känna att du aldrig står ensam 
med ett problem. Att det finns en 
känsla av att ”vi gör det här tillsam
mans”. 

– Det kan vara allt från svåra elev
ärenden till de stora utvecklingsarbeten 
som vi har genomfört. Vi jobbar till
sammans och det har fått följdeffekter, 
ett mindset av att vi är en gemensam 
enhet, att vi lär av varandra och att det 
är okej att be om hjälp.  

FAKTA
Kunskapsskolan Uppsala Norra: Utvalda 
resultat från medarbetarenkäten.

• 100 procent upplever att de kan hantera 
den stress som förekommer i arbetet. 
• 100 procent har förtroende för sin chef.  
• 82 procent upplever att de har en rimlig 
arbetsbelastning.  
• 82 procent upplever att de hinner med 
arbetet inom ramen för sin arbetstid.  
• 82 procent upplever att de får stöd vid 
hög arbetsbelastning. 

”Jag gick tillbaka 
till hur jag jobbat 

som lärare och 
tänker på min 

medarbetargrupp 
som en klass. ”

Daniel Henriksson, Objektsledare,  
Digital arbetsplats.

Daniel bor i Uppsala och är legitimerad 
gymnasielärare i engelska och historia 
och tidigare timvikarie på Kunskaps
skolan Uppsala Norra och lärare på 
Kunskapsgymnasiet Uppsala.

Du har nyligen lämnat Kunskaps
gymnasiet Uppsala för en tjänst på 
huvudkontoret. Varför då?

– Jag har sedan 2015 varit lokalt 
ITansvarig och involverat mig i olika 
projekt. Efter nästan åtta år som lärare 
dök den här möjligheten upp och jag 
tog chansen att testa något annorlunda. 
I grund och botten handlar det om att 
ordna bra förutsättningar för våra elever 
och det kan man göra både som lärare i 
klassrummet och på andra ställen.

Vad är det du ska göra?
– Oj, jag är inte helt säker på alla 

delar själv än. Jag håller ihop nätverket 
med ITansvariga, arbetar med utrull
ning och återtag av chromebooks och 
PC:s och deltar i olika projekt kopplat 
till min avdelning, Digital Verksamhets
utveckling.

Vågar man fråga hur du trivs?
– Jag trivs alldeles strålande! När 

man jobbar på en skola är huvud
kontoret som fenomen ganska abstrakt, 
men nu känner jag att jag har landat. 
Jag har vant mig vid pendlingen (lätt att 
säga i augusti) så jag återkommer kring 
det i november.

Hallå där!

Marie Bomark, rektor Kunskapsskolan Uppsala Norra
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En hård klapp ljuder genom rummet. Några slänger 
sig under borden. Andra springer mot utgångarna. 
Vissa gömmer sig i köket. För det viktigaste är 
att inte frysa till is… Det har med arbetarna under 
eftermiddagens utbildning i PDV (pågående  
dödligt våld) fått lära sig.

D et handlar inte om reella hot mot specifika 
skolor inom Kunskapsskolan eller Kunskaps
gymnasiet. Det handlar om att vara förberedd 
ifall det värsta skulle hända. 

– Det kommer ingen förvarning innan en 
gärningsman dyker upp på en skola. Ofta går det från klarblå 
himmel till krasch, boom, bang. Då dör fyra personer i minuten. 
Och när skiten slår i fläkten gäller det att veta hur du ska 
prioritera. 

Det säger säkerhetsspecialisten och före detta polisen Lena 
Ljungdahl, som är på Kunskapsskolan Tyresö tillsammans 
med kollegan Meta Broddare och föreläser. Temat är PDV 
(pågående dödligt våld) och det är knäpptyst i arenan.  
Stämningen är tryckt bland medarbetarna som samlats från 
flera Kunskapsskolor. Men ibland hörs också ett och annat 
skratt. För trots det allvarliga ämnet bjuder Lena och Meta på 
en del humor bland all hård, krass och fruktansvärd fakta.

De går igenom terrorattacken på Drottninggatan, tar 
exempel från olika skolattacker, både i Sverige och USA,  
och läser den skrivelse från Skolverket där det står att all 
skolpersonal ska vara mentalt förberedda för väpnat våld. 
Och hela tiden kommer de tillbaka till samma sak - att inte 
frysa till is.

Det finns tre olika strategier. Att fly, gömma sig, och om 
inte det går, gå till attack. Ditt beslut och din handling är 
avgörande för både ditt och andras liv, förklarar Lena. 

Hon pratar också om hur man kan försvåra, förhindra och 
fördröja händelseförloppet innan polisen kommer. Att hjärnan 
inte kommer att fungera som vanligt i en sådan här situation, 
men att det går att träna och förbereda sig.

Kunskapsskolans kommunikationschef Sofi Klang är  
ansvarig för verksamhetens krishantering. Hon menar att det 

är viktigt att alla medarbetare på skolorna utbildas inom PDV. 
– Det är ett jobbigt ämne och vissa kan tycka att det är 

obehagligt att prata om. Men syftet är precis tvärtom, att öka 
tryggheten på våra skolor och samtidigt fundera över hur vi 
på bästa sätt kan arbeta förebyggande.

I pausen får medarbetarna gå runt i skolans lokaler och leta 
efter flyktvägar och gömställen. Sedan uppmanas de att 
göra samma sak på sina egna skolor. Av Meta Broddare får 
de också lära sig hur man vårdar skadade innan ambulans-
personalen har möjlighet att komma in i skolan. 

Dagens sista punkt är en övning i Kunskapsskolan Tyresös 
matsal. 

– När jag klappar händerna ska ni använda de strategier 
som ni har lärt er under dagen, säger Meta. 

Och trots att det bara är på låtsas ökar pulsen i rummet. Efter 
Metas klapp kryper en del under borden, andra springer mot 
utgångarna och någon gömmer sig bakom en pelare.  

Kristina Gustafsson, lärare på Kunskapsskolan Enskede, är 
en av dem som deltagit i PDV-utbildningen. 

artikel | pdv

– När jag först hörde vad det 
skulle handla om kändes det inte så 
inspirerande. Det är ju ett mörkt ämne 
att jobba med. Men jag blev positivt 
överraskad. Den här eftermiddagen var 
så bra, säger hon.

Kristina Gustafsson menar att det var 
just själva sättet som Lena Ljungdahl 
och Meta Broddare föreläste på som 
gav utbildningen en annan känsla än 
den hon förväntade sig. 

– Deras ton var allvarlig och rak, 
men också lättsamt och befriande på 
något sätt. Det behövdes nog för att 
ämnet skulle kännas hanterbart.  

Kristina Gustafsson tycker det är 
jättebra att alla medarbetare får gå en 
PDV-utbildning. 

– Det är väldigt svårt att föreställa 

sig att man själv skulle vara med om 
något sådant här. Men om det värsta 
skulle hända tror jag att vissa saker 
från den här eftermiddagen har fastnat 
och sitter i bakhuvudet. Att man har 

med sig något i bagaget och kan visa 
handlingskraft istället för att frysa till 
is. Det känns tryggt. 

Sofi Klang menar att det är just det som 
är syftet. Hon berättar att alla  
Kunskapsskolans och Kunskaps
gymnasiets skolor, efter genomgången 
utbildning, kommer fortsätta att arbeta 
vidare med PDV på lokal nivå. 

– Tanken är att vi kontinuerligt 
ska jobba med det här för att säkra att 
kunskaperna är fräscha och att även 
nya medarbetare får utbildning. Varje 
skola kommer att ha en PDVansvarig 
som utbildas för att kunna jobba med 
medarbetare och elever på den egna 
skolan. Vi har också köpt in en digital 
utbildning och ett elevmaterial så att vi 
ska kunna göra detta på ett bra, tryggt 
och korrekt sätt, säger Sofi Klang.   

Fly, gömma  
sig eller gå till 
attack

Meta BroddareLena Ljungdahl

Kristina Gustavsson, Lärare på  
Kunskapsskolan Enskede
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Digitalisering har varit ett proriterat område 
under läsåret och där det har skett stora 
förändringar. Bland annat en omorganisation, 
nya funktioner i Kunskapsskolans egna digitala 
verktyg och utvecklade ansvars områden för 
skolornas ITansvariga. Kunskapsskolans nya 
digitaliseringsstrategi har varit central i arbetet. 

P å kunskapsskolans huvudkontor har två 
avdelningar blivit en sedan IT-avdelningen och 
Pedagogiska system slogs samman till Digital 
verksamhetsutveckling, DVU. Annelie Fredsberg 
är, tillsammans med Pernilla Brorsson, chef för 

den nya avdelningen. 
– Sammanslagningen är bara en del i vårt nya arbets

sätt, men den är ändå viktig. Tillsammans har vi riktigt vass 
kompetens för att på bästa sätt ta vara på möjligheterna i den 
digitala tekniken. Vi jobbar mot hela koncernen med ett inter
nationellt perspektiv för att så många elever och lärare som 
möjligt ska kunna dra fördel av vårt arbete, berättar Annelie. 

I arbetet utgår DVU från den digitaliseringsstrategi som 
tagits fram under det gångna läsåret. Den sätter fokus på  
kvalitet, hög driftsäkerhet, stark IT arkitektur och undervis
ning i framkant. 

– Till vår hjälp har vi också ett nytt beslutsforum där alla 
aktuella digitaliseringsinitiativ lyfts, för att säkerställa att 
vi prioriterar att utveckla det som skapar mest värde för så 
många som möjligt inom organisationen, säger hon.

Ökad samverkan är också något som skett mellan skolorna, 
då rollen som ITansvarig utvecklats under året. 

– Vi har gjort en rejäl satsning på kompetensutveckling 
med flera olika utbildningstillfällen, tydligare definierat rollen 
som ITansvarig och uppmanat dem att lära av varandra. 
Några av dem har också fått i uppdrag att ta fram material 
som kan användas på skolorna, till exempel för att utbilda 
eleverna i aktsamhet, fortsätter Annelie Fredsberg. 

– Något som är fantastiskt roligt att se är den Google Chat 
som alla ITansvariga är med i. Den är en aldrig sinande källa 

till inspiration, tips och svar på alla möjliga frågor som kan 
dyka upp i rollen. Att vara den enda i sin roll på en skola kan 
ju som bekant bli lite ensamt ibland, men i chatten finns en 
väldigt fin sammanhållning, berättar hon. 

I den utbildning som alla IT-ansvariga inom Kunskaps skolan 
fått under året har hållbarhet fått en praktisk tillämpning 
– att felsöka och reparera trasiga elevdatorer. Andreas 
 Lundell, IT-ansvarig på Kunskapsskolan Tyresö, Kunskaps
skolan Tumba samt huvudkontoret, berättar mer:

– Vi på Kunskapsskolan har haft ett hållbarhetstänk kring 
datorerna sedan tidigare. Att lära eleverna aktsamhet, se till 
att de har fodral till sina datorer och att de har säkra ställen 
att lägga ifrån sig dem har gjort att datorerna generellt har 
haft en relativt lång livslängd, berättar han.

Det händer såklart ändå att datorer går sönder, vilket är 
anledningen till att alla IT-ansvariga fått utbildning i att laga 
dem. 

– Tidigare hade vi som rutin att skicka trasiga datorer till 
servicedesk för felsökning och reparation. Det gör nu istället 
varje ITansvarig på plats i skolan, både med nya reservdelar 
och delar som kan återanvändas från datorer som är så trasiga 
att de måste skrotas. 

Reparationer på skolan är en del av en nödvändig förändrings
process för att minska klimatavtrycket, menar Andreas 
Lundell, som ser många fördelar med det nya arbetssättet.

– Det är inte dyrt att laga själv  tvärtom och att reparera 
elevdatorer tar inte lång tid. Förutom att vi sparar på miljön 
med mindre omsättning av datorer och färre transporter går 
det snabbare för eleven att få tillbaka sin dator. 

Digital workshop-bokning för elever, schemaläggning och 
frånvarohantering direkt i Kunskapsporten är tre nya funk
tioner som kommer elever, lärare, skolledning och vård
nadshavare till gagn. Funktionerna lanseras vid läsårsstart 
2023 men några skolor har redan fått testa dem. Christopher 
Adermark var rektor på Kunskapsskolan Nacka under läs
året, nu arbetar han på DVU som varit en av pilot-skolorna.

– Workshopbokningen innebär att 
eleverna, under basgrupssamlingen, 
bokar in vilka workshops de ska delta 
på under veckan utifrån sin vecko
planering. Vi upplever att eleverna 
får mer frihet att kunna planera sina 
studier ännu bättre än förut, men elev
erna känner sig kanske lite mer styrda. 
Nu måste de ju gå till den workshop de 
bokat in! 

Den nya frånvarohanteringen ger 
nämligen lärarna möjlighet att mar
kera eleverna som närvarande eller 
frånvarande direkt i Kunskapsporten. 
Vårdnads havarna kan också sjukan
mäla sina barn och se en fullständig 
frånvaro rapport i föräldrainloggningen 
på Kunskaps porten. 

– Nu när vi har börjat med 

workshopbokningen och den nya 
frånvarohanteringen har jag svårt att 
se att vi skulle kunna gå tillbaka till en 
verklighet utan dem. Eleverna blir  
mindre stressade och utnyttjar tiden i 
skolan bättre. Också ur ett lärarperspek
tiv har planering och uppföljning blivit  
enklare. Sammantaget är vi väldigt 
nöjda, säger Christopher Adermark.

En förutsättning för att workshop 
bokningen och den nya frånvaro
hanteringen ska fungera är det nya 
schemaläggningsprogrammet som 
alla Kunskapsskolans grundskolor får 
hösten 2023.. 

– Att vi använder ett nytt schema
läggningsprogram påverkar ju såklart 
mest schemaläggarna på skolorna och 
är inget vi andra ser så mycket av. Det 

nya systemet är effektivt och modernt 
och hämtar all data direkt från School
soft, berättar Christopher.

Att vara del av ett pilotprojekt kräver 
viss flexibilitet, men Christopher  
Adermark tycker att fördelarna över
väger eventuella nackdelar. 

– Detta med mer frihet och bättre 
koll gäller även Nacka som pilotskola. 
Vi har haft möjlighet att se utveck
lingen från prototyp till färdig produkt 
och därmed fått vara med och ge input 
på vilka delar som fungerar bra och 
vilka som behöver förbättras. Det har 
till exempel gjort att våra önskemål på 
funktioner i det nya schemaläggnings
systemet blivit verklighet och gett oss 
en bättre koll på vilka förändringar som 
kommer att ske, berättar han.      

 

Vi växer tillsammans

 tema | digitaliseringsarbete tema | digitaliseringsarbete

Annelie Fredsberg, Andreas Lundell och Christopher Adermark
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Kunskapsskolan i Sverige AB driver grundskolor och gymnasieskolor under namnet 
Kunskapsskolan och Kunskapsgymnasiet. De första skolorna startades år 2000. 

Idag går drygt 14 600 elever i de 29 grundskolorna och 7 gymnasieskolorna.  
Kunskapsskolan ägs av grundaren Peje Emilsson med familj.


